
Referat generalforsamling DFMS 10. juni 2020 

Dirigent: Olav Bjørn Pedersen 

Referent: Maja Thode Rask 

Dirigenten konkluderer at formalia for gennemførelse af GF er overholdt og at GF dermed er lovlig 

1. Formandsberetning 
Uddrag:  
2019-2020 et begivenhedsrigt år, som har omhandlet: Genetik, NGC, CNS, Jubilæum, Corona, 
samarbejde og aflysninger.  
• NGC har fyldt meget over sommer og efteråret 2019. Informationsmaterialet, var/er ikke 

tilpasset til prænatal diagnostik. DFMS har deltaget i flere møder hos NGC, og der arbejdes 
fortsat på sagen. 

• DFMS indstillede Olav Bjørn Petersen til den nationale arbejdsgruppe vedr. klinisk anvendelse 
af helgenomsekventering. En del kolleger deltog i stormødet om at identificere nye 
patientgrupper til helgenomsekventering under NGC. Der arbejdes nu med at udvælge de 
første patientgrupper, der kan have gavn af en helgenomanalyse. 

• I december afholdt DFMS symposium om prænatal genetik med foredrag og et panel af 
inviterede gæster. Symposiet var velbesøgt og der kom mange positive tilbagemeldinger. Der 
er dog også en del udgifter forbundet med at afholde symposium. Bestyrelsen synes det har 
givet gode erfaringer til fremtiden, men vil meget gerne høre forsamlingens mening og 
holdninger til dette. 

•  Kurser i ”Tidlig graviditet” og ”Prænatal undersøgelse af centralnervesystemet”. Det sidste var 
et kursus for lægegruppen, men der er planer om at lave et større CNS-kursus for alle 
medlemmer senere.   

• Det årlige 1.trimester møde i december, Karin vil senere fortælle mere derfra. 
•  
Arbejdstilsynet har givet påbud på flere afdelinger. Der er helt sikkert et behov for at arbejde videre 
med det, og der er stor gavn af at dele erfaringer med hinanden. 
• Bestyrelsens internat-møde. I år fokuseredes på at konsolidere ting der var sat i gang sidste år, 

og derudover oprydning i arbejdsgrupper og udvalg. Om aftenen en lille afsked for Lillian 
Skibsted, der som mangeårigt medlem af bestyrelsen har lagt en masse arbejde lige siden 
selskabets fødsel en november-nat for ti år siden. - Og så begyndte vi at planlægge 
jubilæumsfest.  

• Guidelinemødet i januar med 10 års jubilæum var en succes med mange glade deltagere – 
billeder derfra kan ses på hjemmesiden. Kode: dfms10 

• Hjemmesiden er fortsat under opbygning og oprydning. Webmasteren har kløe i fingrene til at 
komme i gang, men ingen fra bestyrelsen har haft tid til at give den fornødne hjælp endnu.  

• Udover arrangementer i Selskabet har året budt på Olavs professor-tiltrædelsesforelæsning om 
Føtalmedicinens oprindelse og udvikling i Danmark, og i februar symposium om 
”Føtalmedicinske landvindinger fra start til nu” i forbindelse med Anns overgang fra professor 
til professor emeritus.  



• Bestyrelsesmødet i marts aflyst pga. corona. Mange henvendelser til Selskabet omkring corona 
og derfor oprettedes en korrespondance på tværs af landet til udveksling af erfaringer. Fordel 
af at fordele opgaverne og koordinere. Frustrationer over forskellige måder at tolke 
retningslinier på. Ikke muligt andet end at henstille til at følge ens retningslinier.  

• DFMS har deltaget i udarbejdelse af de nye retningslinier fra SST om svangreomsorgen. 
• Aktuelt har selskabet 189 medlemmer. Nem tilmeld har lettet tilgangen til hvem, der er 

medlem. Giver overblik over hvem der betaler og hvem der mangler.  
• Der arbejdes fortsat på at få titlen som sonograf beskyttet. Der er lavet en teoretisk og praktisk 

beskrivelse. SST anbefaler at man går via regionerne førend man igen søger SST. SST har en 
skrivelse, hvor der står at man ikke kan kende kvaliteten af tilkøbte skanninger, men den 
forventes de gravide ikke at kunne finde.  

• Modul 3 og 5 udsat til efteråret. Kursus i efteråret om urogenitale misdannelser, som man 
håber at kunne gennemføre. 

• Guidelinegrupper og invitation til at melde sig er sendt ud og så vidt vides er alle grupper fyldt 
op.  

• Der har været mange aktiviteter og også meget arbejde, for forretningsudvalget hvorfor man 
anbefaler den kommende bestyrelse at arbejde med en model for bestyrelsesarbejdet hvor 
arbejdsopgaverne fordeles blandt flere medlemmer af bestyrelsen.  
 
 
 

2. Beretninger fra udvalg: 
• Uddannelsesudvalget, incl. Subspecialisering, ved Pernille Nørgaard:  

Martin Tolsgaard nyt medlem i gruppen – og kommende tovholder. Mødet i foråret er aflyst, men 
der er møde i efteråret. Efter mødet i efteråret er Martin Tolsgaard tovholder i udvalget. Region 
Hovedstaden har aktuelt ikke lov til at deltage på møder grundet afvikling af pukkel efter Corona. 
Modulerne 3 og 5 foreløbig udsat til efteråret, men kan risikere at blive aflyst.  

• Kvalitetsgruppen for Invasiv behandling, ved Karin Sundberg: Ingen møder det sidste år. Øget 
aktivitet efter der er aftalt fordeling af laserbeh. fra Norge mellem RH og Karolinska. Ens outcome 
på de 2 behandlingssteder. 40 MC gravide behandlet i 2019. IFMS Kongres med deltagelse fra de 4 
nordiske lande. Lone Nørgaard er udlært og Lotte Harmsen samt Martin Tolstrup under oplæring. 
Forskningsaktiviteten er øget. Vagtordning, som man gerne må benytte sig af.  

• Astraia: Helle Zingenberg tovholder. Ej tilstede.  
• Føtodatabasen, ved Olav Bjørn Pedersen: møder. Næste møde 8. september i Kbh. Årsrapporten 

for 2018 lavet. Arbejdet med Astraia og føtodatabasen2. 9 ansøgninger om data. LPR3: 
føtodatabasen kan ikke modtage data herfra. Fødselsoutcome fra MFR, som ikke kan modtage data 
fra LPR3, hvorfor føtodatabasen ikke modtager fødselsoutcome siden febr. 2019. Forhåbentlig fås 
data med tilbagevirkende kraft, når det er muligt at få data. Der er blevet brugt penge på at udvikle 
queries. Anbefaler at der laves ”serviceeftersyn”, så der ryddes op i data.  Styregruppen har 
udskiftning. Tak til de afgående fra udvalget.  I Region H er der 2 kandidater, som går på valg. Karl 
Kristensen og Helle Zingenberg. Der stemmes på GF og fremover bliver Karl Kristensen nyt medlem. 
I region Sjælland er det fremover Mette Fabricius og fra DCCR bliver det fremover Tina Duelund 



Hjortshøj. Økonomisk er der + 62 kroner. RKKP vil formentlig fremadrettet betale for queries, da de 
faktisk har betalt i år, men for sent, så pengene var betalt fra føtogruppen.  

• Kursusudvalget, Ved Geske Bak: 2 årlige møder. Ved interesse for deltagelse i kursusudvalget kan 
man kontakte Geske Bak. 3 kurser seneste år: ”etik, kommunikation og egenomsorg”, ”Tidlige 
graviditetskomplikationer” og ”avanceret CNS-kursus”. Overskud på alle kurser. Der afholdes ingen 
kurser i efteråret grundet COVID-19. I vente er ”skeletmisdannelser”, ”avanceret praktisk 
hjertekursus”, ”urogenitale misdannelser”, ”PE screening”, ”CNS”. Fremadrettet ønsker udvalget et 
budget tilsendt til Geske Bak inden kurset, så der bliver så ens betaling for ydelser som muligt. Når 
man har gennemgået 10 DFMS 1-dages kurser kan sendes mail til Geske Bak geske@dadlnet.dk og 
man kan modtage et certifikat på 50 CME point.  

• 1. trimester screening. 1 årligt møde fremadrettet fortsat for fortsat at ensrette screening. 
Fremadrettet vil late-bookers få lavet en gennemskanning og tilbydes NIPT eller CVS/AC. Trippeltest 
nedlægges. 1. trimesterguiden tilrettes med ovenstående. Møde næste gang 11/11 2020.  

• Nomenklatur og diagnosegrupper: Richard Farlie ikke tilstede, men har sendt slide. Der arbejdes 
med en revideret kodeliste i Astraia, men der håbes på at der fremover kan opdateres sammen 
med ICD-10. Mail til Richard, hvis der er koder man synes mangler i Astraia. 

• Føtosandbjerg: Næste år 13-14. januar Hotel Vejle Fjord. Prisen ca. den samme som for 
Christiansminde. 

• Guidelinestyregruppen: Der er i år meldt bredere ud så guidelines er dækket godt ind. Nye grupper: 
omfalocele, hydronefrose, screening og skanning af fosterhjertet i 1. trimester. Fælles guideline 
med obstetrikerne er: Graviditet med donoræg.  

 

3. Aflæggelse af regnskabet, kommende budget og fastlæggelse af kontingent: 

Kasserer Mette Fabricius fremlægger regnskabet. Der er et underskud på 30.000. Der var budgetteret 
med underskud på 15.000. Overskuddet på kurser 125.000. Underskud på knap 40.000 på 
føtalmedicinsk guidelinemøde. Kursuslederne på modulkurserne har ikke været ens honoreret og man 
har reguleret dette ind i år for tidligere afholdte moduler. Bestyrelsesomkostninger ca. 80.000.  

Balancen for 2019 -30.000. Egenkapital på ca. 600.000.  

Det er planlagt at der fremadrettet bruges penge på at tilrette hjemmesiden.  

Revisorer, anbefaler at man fremadrettet sætter penge af til ekstern revisor. Spørger ind til forskellige 
poster. Foreslår man ser på at man fremadrettet evt. reducerer nogle udgifter til Føtosandbjerg eller 
øger egenbetalingen. De interne revisorers kommentarer til regnskabet kan fås ved henvendelse til 
kassereren og vedlægges i papir til regnskabet for 2019, inkl. svar fra kassereren. 

Generalforsamlingen har enstemmigt godkendt regnskabet. 

Budget 2020 



Corona forventes at påvirke vores indkomst næste år. Der er foreløbigt et forventet underskud på 
80.000, men da der formentlig ikke kommer nogle indtægter for kurser i efteråret, bliver det nok et 
øget underskud.  

Generalforsamlingen har enstemmigt godkendt budgettet.   

Fastsættelse af kontingent: 

Forslag fra bestyrelsen om at man fortsætter med uændret kontingent.  

Kontingentet fastholdes.  

 

4. Ann Tabors rejselegat: 

Tildeles til Rasmus Eskild Kristensen, Ph.d studerende, til at dække rejse- og opholdsudgifter ifm. 
opstart af forskningsprojekt i Philadelphia.  

 

5. Nye bestyrelse:  

Region Nord: 

Ane Bache Jensen, sonograf (Valgt 2020) 

Marianne Sinding, Læge (valgt 2020) 

Ann Nygaard Jensen, Læge, (Valgt 2019) 

Region Midt: 

Ida Sejersdahl Kirkegaard, Læge (Valgt 2020) 

Hanne Søndergaard Jensen (Valgt 2020) 

Alice Sørensen, Sonograf (Valgt 2020) 

Region Syd: 

Lene Sperling (Valgt 2019) 

Mette Holm Ibsen (Valgt 2020) 

Winnie Hjorth, Sonograf (Valgt 2019) 

Region Sjælland: 

Thea Lousen, Læge, (Valgt 2020) 

Anne Cathrine Gjerris, Læge (Valgt 2020) 



Jette Boysen, Sonograf (Valgt 2020) 

Region Hovedstaden: 

Anne Cathrine Shalmi, Læge (Valgt 2020) 

Lisa Neerup, læge, (valgt 2020) 

Vibike Gjørup, Læge (valgt 2020) 

Helle Zingenberg, Læge (valgt 2020) 

Helle Mølgaard Meyer, Sonograf (Valgt 2020) 

My Søndergaard, Sonograf (valgt 2020) 

 

6. Valg af interne revisorer: 

Mette Fabricius og Pia Ertberg.  

 

7. Indkomne forslag: 

Ingen indkomne forslag.  

 

Tak for i år fra Puk J 

 

 

 


